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Úvodník místostarostky 
Milí spoluobčané, letošní 

rok byl slavnostní. Společně 
jsme si užili zářijové oslavy 
770  let od první písemné 
zmínky o naší obci, pokřtili 
j s m e n o v o u k n i h u 
o  Zbůchu a  vše zakončili 
jedinečnou dronovou show, 
připravenou jen pro nás. 
Věřím, že si v  bohatém 
programu každý z  vás 
našel, co se mu líbí. Velké 
poděkování patří všem, 
kteří se na oslavách podíleli 
– kulturní komisi zastupitelů, zaměstnancům obce, 
hasičům a spolkům, které se ochotně zapojily. Den byl 
pojat ve  festivalovém duchu, který nám umožnilo 
rozsáhlé prostranství za  hasičskou zbrojnicí. Teď na 
něm vzniklo dočasné parkoviště a chodník k mateřské 
škole, protože ulice U  Školky je kvůli zahájení 
výstavby nové školky uzavřena. Děkuji našim hasičům 
a  zaměstnancům  hospodářského dvora, kteří nám 
jsou vždy obrovskou pomocí a technickou podporou. 

V návesním parku už stihla vykvést nově založená 
loučka a v lese za  „německým hřištěm“ byla 
vybudována nová lesní stezka, která propojila lesní 
cesty. Vznikl tak další vycházkový či běžecký okruh. 
V  příštím roce bychom s  naším lesním hospodářem 
Jiřím Šafrem rádi doplnili les o  další stanoviště 
s naučným prvkem pro děti, upravili a vyčistili rybník 
Prachárnu a postavili tu altán s posezením. Věřím, že 
investor Olšinek dokončí úpravy parku a  rybníčku 
a  dle plánu vysadí v  celé lokalitě nové stromy. 
S pomocí Mikroregionu Radbuza vybavíme toto místo 
novým posezením a  přístřeškem nejen pro cyklisty, 
na  jejichž trase se  toto místo nachází; celý park bude 
pak opět sloužit k  odpočinku. Na jaře se v naší obci 
objeví nové značení ulic a orientační značky pro pěší, 
v  lesoparku vznikne discgolfové hřiště a doufáme, že 
se  podaří vybudovat i  lávky přes potok, mola 
a mlatové cesty kolem rybníka na návsi; zatím čekáme 
na projekt a potřebná povolení. 

Ještě jednou děkuji bývalému řediteli naší základní 
školy, Mgr. Vlastislavu Königovi, za  mnohaleté 
odpovědné vedení školy a  za  trpělivost, s  jakou 
zvládal její rekonstrukci. Děkuji také dlouholetému 
vedoucímu našeho hospodářského dvora Richardu 
Spillerovi za  ochotu a  zodpovědnou práci pro obec. 
Oběma pánům i  vám všem, milí „zbůšáci“, přeji 
hlavně pevné zdraví; je to totiž stále to nejdůležitější. 
Dále vám přeji pohodu, klid a štěstí nejen o Vánocích 
a do nového roku méně stresu, více radosti, optimismu 
a krásných zážitků s vašimi nejbližšími. 

Krásné Vánoce vám přeje vaše místostarostka 
Jana Zajptová

Nové LED osvětlení nám ušetří 
75 % elektřiny 

Letos jsme ve  spolupráci se  společností ČEZ 
Energetické služby vyměnili veškeré veřejné osvětlení 
v  obci. Celkem 286 původních sodíkových lamp 
nahradila moderní LED světla. Soumraková čidla 
doplnily časovače, což nám v souhrnu snížilo spotřebu 
elektřiny na osvětlení o neuvěřitelných 75 %. Předchozí 
příkon starých svítidel činil 23,3 kW, nově instalovaný 
příkon pouhých 6  kW. Staré osvětlení spotřebovalo 
ročně cca 95,5 MWh elektrické energie, nyní to bude jen 
cca 24,59 MWh. Finanční návratnost akce je asi 3,5 roku 
(při současných cenách). Zakoupili jsme také další 
vánoční LED osvětlení s  nižší spotřebou a  pracujeme 
i na dalších energetických úsporách.      Jana Zajptová

Máte přihlášené a zaplacené 
vaše psy?  

Zkontrolujte si prosím, jestli máte na obecním úřadě 
řádně přihlášeného svého psa a  zda za  něj máte 
zaplacený poplatek.  Ten je splatný vždy nejpozději do 
28.  2. příslušného kalendářního roku. Lze jej uhradit 
bezhotovostně na  účet č. 1829371/0100, VS: 1341 
(do  poznámky uveďte své jméno a  příjmení) nebo 
hotově na pokladně OÚ. Přihlášku najdete zde: 
https://www.zbuch.cz/obecni-urad/dokumenty-
kestazeni/

Od 25. 12. 2023 do 1. 1. 2024  
bude obecní úřad uzavřen

https://www.zbuch.cz/obecni-urad/dokumenty-kestazeni/
https://www.zbuch.cz/obecni-urad/dokumenty-kestazeni/
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Vážení spoluobčané, blíží se  Vánoce, nastává čas 
bilancování a  pro mnohé také čas přemýšlení 
o budoucnosti. 

Uplynulý rok znamenal pro mnohé hlubší zásah 
do peněženek a s tím i související uvažování o finanční 
budoucnosti. 

I  obec musela zareagovat na  současnou situaci 
a nejistý výhled vývoje ekonomiky a přizpůsobit tomu 
svůj plánovaný rozvoj. 
Nicméně, celkové hospodaření obce za  rok 2023 
dopadlo více než dobře. Podařilo se  nám realizovat 
všechny naplánované investiční akce a objem finančních 
prostředků na  účtech obce by ke  konci roku neměl 
klesnout pod 52 milionů korun. 

Potěšilo nás i  hodnocení bank, které v  rámci výběru 
poskytovatele úvěru na  výstavbu naší nové mateřské 
školky prověřovaly hospodaření obce. U všech jsme byli 
zařazeni do nejvyššího ratingu. 
Pochváleni jsme byli také za  investiční rozvoj v  obci 
a úspěšnost v zajištění dodatečných zdrojů financování 
(dotací). 

Rád bych uvedl alespoň pár vybraných projektů, které 
byly v letošním roce dokončené nebo jsou těsně před 
dokončením:  

• základní škola – energetické úspory, 
• demolice dvou bytových domů v Luční ulici, 
• chodník v Hornické ulici a přechod u základní školy, 
• workoutové hřiště u fotbalového stadionu,
• rekonstrukce ulic Polní, Na Pomezí, Krátké,
   U Vodojemu, Na Výhledech. 

Co nás čeká v příštím roce?  
Rozpočet na  rok 2024 plánujeme jako schodkový, 

krytý přebytkem z předchozího období. 
Počítáme s  celkovými příjmy ve výši 99 711 000 Kč 

a výdaji na úrovni 126 090 590 Kč. 

Největší investiční položkou rozpočtu je výstavba 
nové mateřské školy, která je zajištěná úvěrem 
u ČSOB, a.s. 

V  rozpočtu na  rok 2024 jsou vyčleněny prostředky 
i na dokončení revitalizace parku u návesního rybníka, 
doplatek na novou hasičskou cisternu pro výjezdovou 
jednotku obce, sportovně rekreační areál V  Cihelně, 
opravu rybníka U  Prachárny, přeložku splaškové 
kanalizace ve  Starém Dole, opravu hřiště v  sídlišti 
na Starém Dole, opravu střechy školní jídelny a opravy 
bytového fondu obce. 

Asi nikdo z  nás neočekává v  příštím roce výrazné 
finanční vylepšení rodinných rozpočtů, spíše naopak. 
Proto jsme v  návrhu rozpočtu na  rok 2024 navýšili 
prostředky na příspěvky spolkům, organizacím a nově 
i  jednotlivcům. Konkrétní žádosti bude schvalovat 
březnové zastupitelstvo obce. 

Chceme podpořit kulturní, společenskou a  sportovní 
činnost v  obci a  zvýšit povědomí o  Zbůchu 
i za hranicemi jeho katastru. Zlepší se  tím vyjednávací 
pozice obce při prosazování našich oprávněných 
požadavků na úrovni kraje a ministerstev. 

To vše jsou plány do  budoucna, ale teď jsou před 
námi vánoční svátky. Proto mi dovolte popřát vám 
hezké a  klidné chvíle s  vašimi blízkými a  hodně 
zdraví a štěstí do nového roku 2024. 

Ing. Dušan Duchek

Slovo má starosta  

Více peněz na podporu spolků i jednotlivců
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Koncem léta jsme museli z bezpečnostních důvodů 
uzavřít školní jídelnu. Nad střední částí, kde děti 
jedly, byla narušena konstrukce střechy a žákům 
hrozilo nebezpečí úrazu. Kvůli dlouhodobé špatné 
cirkulaci vzduchu napadla původní vazníky a trámy 
dřevokazná houba. 

V rekordním čase se nám podařilo zprovoznit 
náhradní prostory v bývalém sále a restauraci Baník. Po 
návštěvě hygieničky (21. 8.), s níž jsme konzultovali  
požadavky k umožnění dočasného výdeje a konzumace 
jídel, byla posílena elektroinstalace a v sále, kde je 
umístěna jídelna, bylo po celé ploše položeno nové lino. 
Dočasná výdejna j ídel byla vybavena novou 
velkokapacitní myčkou na stolní nádobí. Nechali jsme 
instalovat nové sítě proti hmyzu do oken, vyčistit 
odpadní potrubí a odlučovač tuků a počátkem prosince 
také vyměnit 20 let staré kotle na vytápění. Celkové 
náklady na tyto úpravy přesáhly 500 tisíc korun. 

Příprava jídel stále probíhá ve stávající školní kuchyni 
a do budovy Baníku se dováží. Kuchařkám tu bylo 
upraveno zázemí se šatnou a sociálním zařízením a bylo 
sem převezeno také veškeré potřebné vybavení, nádobí 
i nábytek. Základní škola upravila své rozvrhy tak, aby 
docházelo k co nejplynulejšímu příchodu žáků do 
dočasných prostor jídelny. Od začátku školního roku 

tedy děti měly vše připravené. Dokonce to mají ze školy 
nyní blíže a jedí „v restauraci“. Horší je celá situace pro 
paní kuchařky, které se denně přemísťují. Ráda bych jim 
i vedoucí školní jídelny, paní Slapničkové, touto cestou 
moc poděkovala za trpělivost, ochotu a veškerou 
pomoc, se kterou se s námi podílejí na tom, aby naše 
děti měly v pohodlí každý den teplé obědy. Mé díky 
patří i ředitelce školy paní Šlajsové, která velmi rychle 
reagovala s úpravou rozvrhů, i všem řemeslníkům, kteří 
ochotně ve velmi krátké době pomohli vše upravit, 
opravit a dovybavit. Je důležité zmínit, že budova 
Baníku sama byla již dříve upravena kvůli bezpečnosti 
– narušená statika stropů ve sklepním prostoru byla 
vyztužena a podepřena. Provoz je zde tedy bezpečný. 

Požádali jsme Plzeňský kraj o dotaci na opravu 
poškozené střechy školní jídelny, máme zpracovaný 
projekt a budeme se snažit do konce roku vybrat firmu, 
která dá střechu co nejdříve do pořádku. Věřím, že 
pokud počasí dovolí, bude na jaře vše hotovo. 

Situací je bohužel omezen kulturní život v obci – oba 
plánované bály i další akce v Baníku musely být 
zrušeny (až na výjimky, jakou jsou například 
zastupitelstva či výroční schůze).

Jana Zajptová, místostarostka 

Květiny pro republiku  
Významné výročí 105  let od  vzniku Československé republiky 
uctili v  pátek 27.  října starosta Zbůchu Ing. Dušan Duchek 
a místostarostka Jana Zajptová položením květin k  Památníku 
republiky na zbůšském náměstí.

Krov školní jídelny poškodila houba, děti jedí v Baníku

Náhradní jídelna v Baníku

Podbití a krov napadla houba
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Po čtyřech letech usilovné práce 
a  vyjednávání se  nám podařilo 
koncem října předat zhotoviteli 
akce staveniště a zahájit přípravné 
práce ke stavbě naší nové mateřské 
školy. 

Kvůli bezpečnosti bude po  dobu 
výstavby omezen provoz v  ulici 
U  Školky. Vjezd bude umožněn 
pouze zásobování, rezidentům 
a  Integrovanému záchrannému 
systému. Pro ostatní jsme zřídili 
dočasné parkoviště u  hasičské 
zbrojnice a cestu pro pěší ke školce. 

Dvě etapy  
I. etapa (výstavba prvního ze dvou 

objektů) bude dokončena do  poloviny roku 2025. 
Do  nového objektu s  kapacitou 100 dětí budou 
přemístěny děti ze  staré budovy, která se  poté (ve  II. 
etapě) zbourá a  na  jejím místě vznikne nový objekt 
s  kapacitou dalších 40 dětí. Předpokládaný konec celé 
akce je červen až srpen 2026. 

Oproti původním předpokladům došlo k  posunu 
termínů realizace celé akce. Důvodem bylo vyřizování 
dotace a administrace výběrového řízení na zhotovitele 
stavby. Celkový rozpočet akce činí 87 milionů Kč. 

S ohledem na technický stav současné budovy školky 
byla obec připravena financovat novou výstavbu 
z  vlastních prostředků a  bankovního úvěru. I  přes 
vysoké úroky a  objem samotného úvěru by obec byla 
schopná akci realizovat, což potvrdily i  banky při 
hodnocení hospodaření obce. Stinnou stránkou věci by 
bylo zastavení všech investičních akcí na  několik let. 
Obec zkoušela podat žádost o dotaci z IROP, což je jeden 
z operačních programů, přes které se v České republice 
rozdělují peníze z  evropských fondů, konkrétně 
z  Evropského fondu pro regionální rozvoj. Bohužel, 
podle pravidel nastavených Ministerstvem pro místní 
rozvoj ČR je hodnocení žadatelů posuzováno na úrovni 
obcí s rozšířenou působností (ORP). 

V  praxi to znamená, že naše ORP Nýřany má 
celkovou naplněnost mateřských škol ve  své gesci 
na  úrovni jen 70 %, tudíž obce tohoto ORP nesplňují 
podmínky pro podání individuální žádosti o  dotaci. 
Realita je samozřejmě jiná, většina mateřských školek 
v obcích kolem Plzně je plná z 90 až 100 %. 

Nakonec se  nám s  velkým štěstím podařilo podat 
žádost a získat předběžný příslib dotace z ITI programů 
Plzeňské aglomerace, která v  rámci své působnosti 

přerozdě lovala na  výstavbu mateřských škol 
100  milionů Kč, alokovaných z  IROP. Z  podaných 
žádostí byly vybrány tři – Zbůch, Stod a Plzeň-Křimice. 

Děkuji i  touto cestou řídícímu výboru ITI Plzeňské 
aglomerace za  podporu našeho projektu. Plzeňská 
aglomerace zahrnuje 108 obcí, což je 22  % obcí 
Plzeňského kraje. Zatímco svým územím není v  rámci 
Plzeňského kraje aglomerace výrazná, populačně 
(308,7 tis. obyvatel) tvoří přes polovinu jeho obyvatel. 

Dotace 64 milionů korun 
Rozhodnutí o poskytnutí dotace jsme obdrželi v říjnu 

po úspěšné kontrole projektové dokumentace, rozpočtu 
a  samotné žádosti. Dohled ze  strany poskytovatele 
dotace očekáváme po  celou dobu realizace. Již nyní 
probíhá kontrola výběrového řízení na  zhotovitele 
stavby. 

Obdržená dotace je nakonec ve  výši 90  procent 
z  celkově uznatelných nákladů, což znamená 
64  milionů korun. Dotaci použijeme na  mimořádné 
splátky úvěru ve výši 87 milionů Kč, který obec sjednala 
u  ČSOB. Zbylou část jistiny ve  výši 23  milionů Kč 
začneme splácet v roce 2026 po vyčerpání úvěru. Úroky 
platíme pouze z vyčerpaných úvěrových peněz. 

Jde o největší investici obce, proto  vám chci umožnit 
vidět celý rozsah a časovou náročnost projektu, a to jsme 
pouze na jeho začátku. 

Děkuji zastupitelům a  zaměstnancům obce 
za pomoc a podporu s realizací tohoto projektu.

 
Ing. Dušan Duchek, starosta

 Výstavba nové mateřské školy už začala
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Na oslavách 770 let Zbůchu jsme se dobře bavili

X Cover

Mažoretky Maršálkyz Plzně

V sobotu 2. září se v centru obce konaly za účasti stovek spokojených návštěvníků a za krásného počasí oslavy 
770 let od první písemné zmínky o Zbůchu. 

Hudební vystoupení, která roztančila a  rozezpívala lidi každého věku, předvedly kapely Nýřaňanka, Michal 
Tučný Revival, X-Cover, ABBA Stars a Lucie Revival. Závěr oslav patřil diskotéce DJ Motyky. Celým dnem provázel 
skvělý moderátor Vláďa Jaroš. Součástí programu byl slavnostní křest knihy "Zbůch v proměnách času", vystoupení 
mažoretek "Maršálek" z  Plzně, výstava autoveteránů a  hasičské techniky a  na  samotný závěr speciální dronová 
show vytvořená přímo k  této příležitosti. Pro děti byla připravena dětská zóna, soutěže, skákací hrad, malování 
na obličej či jízda na koních. K zakoupení byla výše zmiňovaná kniha, stejnojmenný nástěnný kalendář pro rok 2024 
a drobné propagační předměty obce. Spolu s výročím 770 let Zbůchu se v sobotu slavil také Den horníků, proto si 
zájemci mohli prohlédnout i Hornické muzeum v Plzeňské ulici. 

Bohaté občerstvení k  zahnání hladu i  žízně zajistily SDH Zbůch, Restaurace V  Cihelně, Řeznictví U  Bejka, 
Barbados Bar, Zmrzlina U Kristýny a JO Akcičky. Za spolupráci děkujeme zbůšským spolkům a za finanční podporu 
firmám: ELRON CZ, PlaneStation Pilsen, ZUD, B&BC, SEAP, Pavel Živný - Elektro, Area Projekt, EKO-SEPAR, Road 
Project, SENEA, GERCO EWZ, ASFALT OK GROUP, ČEVAK, Plzeňský TEN EXPRES Zbůch a P.S.CH.

Fotografie z oslav od Martina Pospíšila si můžete prohlédnout zde:
https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/oslavy-770-let-

obce-2-9-2023-1378cs.html
Podívejte se také na videa: https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/videogalerie/

ABBA Stars

Michal Tučný revival Lucie revival

DJ Motyka

https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/oslavy-770-let-obce-2-9-2023-1378cs.html
https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/oslavy-770-let-obce-2-9-2023-1378cs.html
https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/oslavy-770-let-obce-2-9-2023-1378cs.html
https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/videogalerie/
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Hvězdné Vánoce - rozsvícení vánočního stromu, 2. 12. 

X Cover

Více fotografií od Martina Pospíšila: https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/
rozsviceni-vanocniho-stromecku-2122023-1441cs.html

https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/rozsviceni-vanocniho-stromecku-2122023-1441cs.html
https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/rozsviceni-vanocniho-stromecku-2122023-1441cs.html
https://www.zbuch.cz/aktualne/fotogalerie-a-videogalerie/foto-z-akci-a-udalosti/2023/rozsviceni-vanocniho-stromecku-2122023-1441cs.html
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Zbůšští dobrovolní hasiči společně s  obcí a  řadou 
místních spolků zabezpečovali 2. září úspěšné oslavy 
770 let naší obce. V lednu se ale budeme muset obejít 
bez oblíbeného Hasičského bálu. 

Oslavy 770 let Zbůchu pro nás začaly již o den dříve, 
kdy jsme zajišťovali stavbu pódia a  stanů pro kryté 
sezení návštěvníků akce. V  den oslav, ještě před 
začátkem oficiálního programu, jsme pokračovali 
ve  stavbě stanů, tentokrát pro účinkující hudebníky. 
Následně nás čekalo zprovoznění mobilních toalet 
a elektrifikace celého areálu včetně stavby osvětlovacího 
stožáru. Také jsme otevřeli stánek s občerstvením a před 
hasičskou zbrojnicí připravili ukázky naší techniky. 
Doufáme, že jste si oslavy užili a že se tak veškerá práce 
pod vedením obecního úřadu a  se zapojením místních 
spolků včetně nás, hasičů, vyplatila. V posledním čísle 
Zbůšského zpravodaje v  roce vás obvykle zveme 
na tradiční Hasičský bál. Bohužel, z důvodu havarijního 
stavu budovy školní jídelny musel být veškerý provoz 
dočasně umístěn do  sálu restaurace Baník, kde 
se standardně Hasičský bál koná. Z tohoto důvodu není 

možné v  sále pořádat kulturní akce. A protože v  obci 
není jiný vhodný prostor, jsme nuceni Hasičský bál 
zrušit. Doufáme, že se  budovu školní jídelny podaří 
zrekonstruovat a příští ročník našeho bálu již proběhne 
podle plánu. 

Dvacet šest výjezdů  
Zásahová jednotka našeho sboru řešila v uplynulém 

období celkem 26 událostí, převážně požárů 
a  technických zásahů. Jeden z  nejrozsáhlejších zásahů 
byl 23. 7. požár stohu v Chotěšově. Už při příjezdu bylo 
zřejmé, že zásah bude přítomné hasičské jednotky 
zaměstnávat delší dobu. Velitel zásahu rozhodl provést 
požární obranu, tedy zamezení rozšiřování požáru 
na  okolní pole a  umožnění kontrolovaného dohoření 
stohu. Po  stabilizaci požářiště došlo k  redukci sil 
a  prostředků a  na místě zůstaly jednotky ze  Zbůchu, 
Stodu a Chotěšova. Velitel jednotky rozhodl o návratu 
našeho druhého družstva zpět na  základnu a  nařídil 
střídání prvního družstva po 9  hodinách zásahu (to 
znamená v 6  hodin ráno). První družstvo na  místě 
po celou noc provádělo dozor při kontrolovaném hoření 
stohu, po  shoření převážného objemu stohu 
a vystřídání druhým družstvem došlo k mechanickému 
rozhrnutí zbytků stohu a  dohašení lokálních ohnisek. 
Zásah pro jednotku skončil 24.  7. v 12:26, kdy došlo 
k  další redukci sil a  prostředků. Dalším z  časově 
náročných zásahů byl požár štěpky v areálu letiště Líně, 
který vypukl 16. listopadu v brzkých ranních hodinách. 

K  likvidaci požáru bylo nutné vyhlásit 2.  stupeň 
požárního poplachu a ke konečnému dohašení došlo až 
krátce před třetí hodinou ranní následujícího dne. 

Hasiči zasahovali u dvou velkých požárů
Hašení stohu v Chotěšově

Požár štěpky na letišti v Líních 
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Na  tomto zásahu, který trval bezmála 22  hodin, bylo 
kromě naší jednotky požární ochrany aktivováno také 
družstvo civilní ochrany, které zajišťovalo stravu pro 
zasahující hasiče ostatních sborů. 

Aby byly zásahy jednotky co nejefektivnější, provádějí 
její členové pravidelně každý čtvrtek školení dle 
výcvikového plánu, zkoušky a údržbu všech agregátů 
zařazených do  výjezdu a  kontrolu technických 
prostředků. Zároveň se  vybraní členové zásahové 
jednotky zúčastňují specializačních kurzů, pořádaných 
Hasičským záchranným sborem ČR. V  uplynulém 
období získalo několik mladších členů certifikát nositele 
dýchací techniky, jeden odbornost technika strojní 
služby a  dva členové odbornost technika ochrany 
obyvatel. 

Mladých hasičů je více 
 Jak jistě víte z  našich předchozích článků, součástí 

našeho SDH jsou také Mladí hasiči. Máme celkem pět 
dětských týmů v  kategoriích „přípravka“, „mladší 
žáci“, „starší žáci“ a  „dorost“. O  naše mladé hasiče 
se  starají proškolení vedoucí, převážně Josef Gütler, 
Alena Nezhybová, Denisa Nesvadbová, Vojtěch Garay, 

Anna Nejdlová a  Zdeněk Malák ml. V  září bohužel 
ze  zdravotních důvodů ukončily činnost dvě skvělé 
vedoucí, Anita Bittenglová a Martina Šmolíková. Touto 
cestou jim děkujeme za  dlouholetou činnost a  práci 
s mladými hasiči. Činnost kroužku od  prázdnin byla 
nabitá aktivitami sportovního i společenského rázu. 
V  létě hlavní vedoucí Martin Šmolík spolu s  M. 
Šmolíkovou a  A. Bittenglovou uspořádali další 
soustředění mladých hasičů v  Podhájí, kterého 
se zúčastnilo 12 dětí. Pobyt byl plný sportovních aktivit 
a  výletů za  poznáním. V  září se  náš kolektiv rozšířil 
o  šest dětí ve  věku od 4 do 6  let, čímž vzniklo nové 
družstvo přípravky. Přijali jsme mezi sebe také tři 
mladší a dva starší žáky. V současnosti čítá naše dětská 
členská základna 39 dětí a  dorostu. S  dětmi 
se  pravidelně vídáme na  středečních a  čtvrtečních 
schůzkách, kde pilně trénujeme dovednosti mladých 
hasičů. V  září jsme se  zúčastnili již XXIV. ročníku 
soutěže v požárním útoku „Zbůšská osma“ a branného 
závodu v  Heřmanové Huti. V  říjnu jsme děti vzali 
na  noční branný závod v  Nevřeni, kde o  setkání 
se strašidly nebývá nouze, a děti zde s nimi plnily úkoly 
s  hasičkou tématikou. Také jsme s  těmi nejmenšími 
navštívili dětskou hernu v  Líních. Dvě listopadové 
schůzky jsme věnovali vyrábění vánoční dekorační 
výzdoby, kterou jsme pak nabízeli na akci „HVĚZDNÉ 
VÁNOCE“ u  nás ve  Zbůchu. V  prosinci jsme opět 
rozjeli naši soutěž „Kdo s koho“, kde opět mezi sebou 
soutěžíme a tmelíme tak náš kolektiv. 

P ře j e m e v á m k r á s n é V á n o c e p l n é l á s k y 
a  porozumění a  do  nového roku 2024 mnoho štěstí, 
zdraví, úspěchů a splněných přání. 

Alena Nezhybová a Ing. Josef Šlauf ml. 
foto: Alena Nezhybová

Zbůšský hasičský dorost  

Branný závod v Heřmanově Huti
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Žádná obec se  neobejde bez pracovní čety neboli 
zaměstnanců hospodářského dvora. Výčet jejich 
činností je opravdu široký… 

Všichni musí zastat tyto činnosti: sekání trávy 
a  údržbu zeleně, úklid ulic, chodníků a  prostranství 
včetně jejich posypu, zametání a  kropení, údržbářské 
práce (zednické, instalatérské…), obsluhu a  údržbu 
kotlů v obecních objektech, údržbu návesní kašny, úklid 
a  údržbu dětských hřišť, činnosti odpadového 
hospodářství, obsluhu sběrného dvora, čištění rybníka, 
dozor u  přechodů u školy, pomoc při organizaci 
nejrůznějších obecních akcí...

 Zkrátka: „Ferda mravenec – práce všeho 
druhu“ s  termíny „Včera bylo pozdě“. Důvěra od 
vedení obce vždy potěší: „Vy to zvládnete, jste šikovní!“ 

Tak to jsou oni a jejich specializace:  
Rostislav Kasten (*1990) – v  HD od  r. 2020, 

vedoucím je od r. 2022. Studoval SPŠ dopravní v Plzni. 
Dříve pracoval i  jako obráběč kovů a  obsluha CNC 
strojů. S manželkou Kristýnou má dva syny, Davida (9) 
a Adama (6), talentované fotbalisty plzeňské Viktorie. 
Rosťovými koníčky jsou kulturistika a fotbal, který hrál 
za Zbůch od pěti do 25 let.

Václav Bořík (*1966) – technik, v  HD od  r. 2020. 
Nákup vybavení a materiálu, obsluha kotlů v  Baníku, 
údržba kašny a  zahradní techniky. Proškolen 
na provádění chemického postřiku. 

Jiří Kanta (*1963) – v HD od r. 2011. Zednické práce, 
obsluha kotlů na obecním úřadě, údržba kašny. 

Ivan Kolář (*1961) – v HD od r. 2019. Arborista, řidič 
zametacího vozu a  víceúčelového BOKImobilu. 
Proškolen na provádění chemického postřiku. 

Jiří Liška (*1961) – v HD od r. 2014. Zednické práce, 
sekání zeleně se zahradním traktorem. 

Marian Mészáros (*1969) – v HD od r. 2010. Sekání 
křovinořezem, údržba autobusových zastávek, úklid 
dětských hřišť.

Marek Pluhař (*1977) – v HD od  r. 2020. Obsluha 
sběrného dvora, stavební a  instalatérské práce, sekání 
a údržba zeleně, úklid dětských hřišť, obsluha kotlů v 
bytovém domě Sokolská 660. Sám vychovává syna 
Matyáše (13  let), brankáře zbůšských fotbalistů a člena 
SDH Zbůch. 

Martin Šmolík (*1974) – v  HD od  r. 2019. Řidič  
traktoru a  kontejnerového vozidla, sekání trávy, úklid 
sněhu, výřez stromů. Hlavní vedoucí mládeže a kuchař 
v SDH Zbůch (členkou SDH je i manželka Jana).  

  (ph)

Představujeme zaměstnance obecního hospodářského dvora 

Zleva: Jiří Liška, Václav Bořík, Marián Mészáros, Jiří Kanta, Rostislav Kasten, Ivan Kolář, Marek Pluhař, Martin Šmolík. 
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Hornicko historický spolek ZUD letos uspořádal už  
8.  výpravu do  pravěku, při níž děti s  rodiči hledají 
paleontologické otisky prvohorních rostlin. Dozvědí 
se  přitom mnoho zajímavých informací z  oboru 
paleontologie. 

„Cesta do pravěku” je 
j e d n í m z  n a š i c h 
n e j ú s p ě š n ě j š í c h 
projektů, který jsme 
poprvé zorganizovali 
před třemi lety. První 
ročník navštívilo přes 
d v a c e t m a l ý c h 
paleontologů a  pro 
velký ohlas jsme v ten 
samý rok uspořádali 
j e š t ě d v ě d a l š í 
výpravy. 
Letos jsme uspořádali 
už 7.  a 8.  výpravu 
s  ú č a s t í , b l í ž í c í 

se  l imitům naš ich 
možností. Osmdesát až sto účastníků je maximální 
počet, který jsme schopni technicky zvládnout. 
Abychom i  přes to uspokojili vzrůstající zájem 
veřejnosti, jsme připraveni v  příštím roce počet těchto 
výprav navýšit.

Náš Hornicko historický spolek ZUD založilo několik 
nadšenců v  roce 2015, pět let po  uzavření posledního 

dolu v  západočeském uhelném revíru. Po  tak dlouhé 
době samozřejmě nebylo jednoduché shánět cokoli, co 
by připomínalo hornickou minulost tohoto kraje. Díky 
mnoha darům občanů a  členů spolku se nám podařilo 
shromáždit dostatek exponátů pro expozici našeho 
Hornického muzea ve Zbůchu. 

Jeho prohlídku, včetně vnější expozice, umožňujeme 
v  rámci dobré spolupráce s  obcí Zbůch základním 
školám zdarma. Tuto možnost by ale školy podle našeho 
mínění mohly využívat ještě více… 

Vážení spoluobčané, protože jsme na prahu nového 
roku, dovolte mi, abych vám jménem celého 
hornického spolku i  jménem svým popřál co 
nejpevnější zdraví a štěstí v osobním životě. 

Antonín Lukášek, předseda HHS ZUD Zbůch

Letos se u nás narodilo 33 dětí  
V roce 2023 se v naší 
obci narodilo 33 dětí,  
1 6  c h l a p ců a 1 7 
děvčat. Manželství 
u z a v ř e l y n a  O Ú 
Zbůch jen dva páry. 
Zemře lo šes tnáct  
zbůšských občanů, 
devět mužů a sedm 
žen. 
V ě k o v ý p r ům ě r 

u  přirozených úmrtí  
byl u mužů 75,6 roku, u žen 87,6 let. 

Nejstarší občankou Zbůchu je paní Olga Brožová, 
která se 13.  6. 2023 dožila 95  let. Nejstarší občan, pan  
Karel Miarko, oslavil 15.  května 92. narozeniny. Ve 
Zbůchu žije devět občanů starších 90  let, z  toho osm  
žen a jeden muž. 

Ke 31.  říjnu měl Zbůch celkem 2 638 obyvatel (1 304 
mužů a 1334 žen).

Oldřiška Čejková

Už poosmé na cestě do pravěku 

Odpad a pobíhající psi do lesa nepatří 
Líňští myslivci i  letos zlikvidovali v  lesích několik 

černých skládek; odvezli odsud vlek plný odpadu – 
stavební sutě, plastů apod., které měly skončit 
ve sběrných dvorech v Líních nebo ve Zbůchu. Občané 
s trvalým pobytem do nich přitom mohou odevzdávat 
odpad zdarma. Odložení odpadu mimo vyhrazená 
místa je přestupek, za který hrozí pokuta až 50 000 Kč. 
Myslivci našli také několik stržených kusů srnčí zvěře. 
Největším nebezpečím pro zvěř jsou volně pobíhající 
psi. Apelujeme na všechny majitele, aby měli své psy 
na vodítku, jinak mohou zaplatit pokutu až  30 000 Kč. 

Petr Cink, Myslivecký spolek Líně 
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Letní prázdniny zase utekly zase jako voda a  naše 
školkové děti mají za  sebou již první čtvrtletí. Letos 
nám nastoupilo 33 nových kamarádů a  řeknu vám, 
nemají to vždy jednoduché.

Návštěva školky je pro mnohé z  nich novou 
zkušeností. Po  třech letech pobytu doma, v  bezpečí 
rodinného kruhu, jsou najednou vrženi do  úplně 
neznámého prostředí plného cizích dětí a  neznámých 
dospěláků. Mnozí z  nich se  ve školce byli podívat při 
„Dni otevřených dveří“ a tak již věděli, že školka je pro 
ně bezpečné místo, plné hraček a  milých tváří paní 
učitelek. Přesto od  září každého z  nich čeká složité 
období adaptace, a ta u každého dítěte probíhá odlišně. 
Rodiče nás často žádají o  radu, jak dítěti tuto etapu 
ulehčit. Především musí začít u sebe! 

Vnímat školku jako místo, které je pro dítě vhodné, 
přínosné a  důvěřovat paním učitelkám, že se  o  jejich 
„nejcennější poklad“ zodpovědně postarají. S dítětem je 
pak vhodné doma mluvit o školce pouze pozitivně – že 
zde potká nové kamarády, bude mít k  dispozici nové 
a zajímavé hračky a naučí se spoustu nového. Rozhodně 
není vhodné školkou vyhrožovat: „Počkej, ve školce si tě 
spraví. Tam ti ukážou, jak se máš správně chovat. Tam si 
s tebou poradí!“ 

Milí dospěláci, školka je výchovně-vzdělávací 
instituce, ale v  ideálním světě by měla fungovat jako 
doplněk a partner rodinné výchovy… 

Na  druhé straně, ani pro mnohé dospělé není 
jednoduché svěřit dítě do péče „cizím“ osobám a věřit, 
že se o ně dobře postarají. Sama si vzpomínám, jak jsem 
první den brečela v  autě před školkou, když jsem 
odvedla svoji prvorozenou dceru.

Počítejte s  tím, že adaptace trvá několik dní, týdnů, 
nebo u některých dětí i měsíců. Z praxe můžeme rozlišit 
tři nejčastější typy: 

1) „Pusu a čau“ – jde o vysoce adaptabilní děti, které 
ihned vplují do  nastaveného režimu a  ve  školce jsou 
od začátku spokojené. 

2) „Fakt do  té školky nechci“ – do  této kategorie 
spadá většina dětí. Pláčou a  teskní po  rodičích a první 
dny a  týdny jsou pro ně náročnější. Postupně si však 
prostředí a  nové kamarády okoukají a  začlení se  do 
kolektivu a  chodu třídy. Většina pláče také probíhá 
pouze ke dveřím třídy. Po odchodu rodiče si dítě otře oči 
a jde si hrát. 

3) „Nejdřív pohoda, potom stávka“ – není ojedinělé, 
že v  prvních dnech a  týdnech jdou děti do  školky 
s  úsměvem a  těší se. Po  nějakém čase jim však dojde 
(většinou po delším pobytu doma z důvodu nemoci), že 
„je to zřejmě napořád!“. Takové děti jsou třeba po měsíci 
spokojeného chození do  školky schopné probrečet dny 
a noci a prosit rodiče, aby do školky již nemusely. Zde je 
samozřejmě důležitá spolupráce a  komunikace rodičů 
s  třídními učitelkami, aby všechny strany o  potížích 
věděly a byly si všichni jistí, že jde stále o fázi adaptace, 
a  ne o  nějaké jiné problémy, které by dítě ve  třídě 
omezovaly a vzbuzovaly jeho obavy.

Ostré a bolestivé testování hranic  
Po  překonání odloučení od  rodičů a  domácího 

prostředí čeká děti další zkouška – začlenit se  do 
třídního kolektivu. Rodiče nás často ujišťují, že jsou děti 
zvyklé na jiné děti – navštěvují se s kamarády, potkávají 
se  na pískovišti či při jiných aktivitách. To je úžasné, 
ale… děje se  to s  rodičem v  zádech. Ve  školce jsou 
najednou děti samy za  sebe. Musí se  přizpůsobit 

Nelehké začátky nových dětí v MŠ Pohádka Zbůch 

„Já už do té školky fakt nechci!“
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a  naučit pravidla vzájemného soužití. Už jen to, že 
hračku, kterou má někdo jiný, nemůžu mít ihned já…, 
a že když si někde hraje skupinka dětí, nemusí mě ihned 
přijmout a hrát si se mnou taky. Tomuto se říká „sociální 
učení“. Jde o  jednu z nejdůležitějších forem učení, kdy 
se děti učí vzájemnému respektu, soužití a  testují svoje 
hranice. A bohužel, někdy je to testování skutečně velmi 
„ostré a  bolestivé“. Kousnutí, škrábnutí, bouchnutí, 
kopnutí, ale i  slovní hašteření, to jsou nejběžnější 
problémy, které každá paní učitelka v  září řeší. 
Samozřejmě se  snažíme těmto situacím předcházet, ale 
při počtu až 28 dětí ve třídě to mnohdy není možné. 

Zde chci apelovat na  rodiče, aby byli trpěliví, 
komunikovali s paní učitelkou a  situace řešili v  klidu. 
Chápu, že nikdo nechce, aby jeho dítěti bylo ubližováno, 
ale jde o běžnou dětskou adaptaci v kolektivu, které lze 
velmi těžko zamezit . V  rámci respektujícího 
a empatického přístupu učitelek jsou tyto situace ihned 
řešeny nejen s  dotčenými jedinci, ale i  s celým 
kolektivem. Postupem času se podaří nastavit pravidla 
vzájemného soužití a většině situací tak lze předcházet. 
V  tomto duchu je velmi přínosné, když rodiče podpoří 
výchovný styl školky a  dítě nenabádají k  oplácení: 
„Když tě bouchnul, tak mu to vrať“, ale spíš se  pídí 
po příčině. Mnohdy jsou pak sami překvapeni, že jejich 
„andílek“ je ve školce původcem konfliktů. 

A víte, co je nejlepší? Že tu náročnou adaptaci nakonec 
všichni zvládnou! Někdo dříve, někdo později, ale 

každý si ve  školce zvykne, najde kamarády a užívá si 
všech rozličných aktivit, které pro ně s láskou jejich paní 
učitelky připravují. A dělají to tak dobře, že často děti 
ani netuší, že si osvojují nějakou novou dovednost. 
Doma pak vyprávějí, že si ve školce „jenom“ hrály…

Z pestrého života paní učitelky 
 Ani paní učitelky to nemají (nejen) v září jednoduché. 

Jejich příprava začíná již o  prázdninách. Chystají 
seznamy dětí, přidělují značky, vymýšlejí zasedací 
pořádek, uklízejí a  chystají třídu na  příchod „nové 
party“, a  to vše již za  chodu školky. Prvního září pak 
n e m o h o u d o s p a t a  v ě t š i n o u o d  t ř í r á n o 
v  nepravidelných intervalech kontrolují budík, aby 
náhodou první den nezaspaly. 

Po  příchodu do  školky se  paní učitelka převlékne, 
uvaří si čaj a  jde chystat různé hry pro časné příchozí. 
Zvonek se rozezvučí už pět minut před otevírací dobou, 
tak moc se  ranní ptáčata do  školky těší. Musí však 
počkat, my pravidla dodržujeme. V  půl sedmé 
otevíráme a  přicházejí první děti. Každé si nese 
povlečení, náhradní oblečení, ně jakou hračku, 
kapesníky, portfolio a mnoho z  nich má slzy v  očích, 
protože se jim stýská po rodičích. 

Učitelka rychle odloží všechny věci a  zkouší zabavit 
tesknící. Když hromada věcí na  stole již připomíná 
Sněžku, snaží se  rozpomenout, kdo přinesl tašku 
s  modrým pyžámkem a  kdo s  tmavě modrým 
pyžámkem. Věci bohužel podepsané nejsou. Dotaz 
směrem k dětem je pouze planým výkřikem. Neví, co 
mu maminka připravila a  vzpomínka na  ni ho pouze 
znovu rozesmutní. 

Nikoho neodbýt, vyhovět všem, postarat se o všechny, 
monitorovat prostor, usmívat se, dohlédnout na  pitný 
režim, pomoci dětem po  použití toalety, být vstřícná 
a  přitom v neustálé pohotovosti. Ručička na  hodinách 
se blíží k hranici, kdy končí ranní hry. 

A co se děje potom? O tom zase až někdy příště…  

Mgr. Bc. Kateřina Langmaierová 
ředitelka MŠ Pohádka Zbůch

Třída je plná, učitelka si neustále opakuje jména nově 
příchozích (sláva smíšeným třídám, kdy nenastupují 
všechny děti nové!), když v tom… „Potřebuju čůrat…
“ „Paní učitelko, on mi bere autíčko…“ „Já nevím, 
kam jsem si dala hračku…“ „Jé, mně spadla gumička, 
učešeš mě?“ „Podívej, co jsem nakreslila mamince…
“ „Já jsem vám uvařila kafíčko a  dortíček…“ „Mně 
nejdou postavit ty kostky, pojď mi pomoct!“ Pojď si 
se  mnou prohlížet knížku…“ „Já jsem se  polil!
“ „Nevíš, kde mám  bačkoru?!“
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 Letos se nám podařilo sestavit dvě družstva mladých 
hasičů – mladší žáky a přípravku – a také družstvo žen. 
Zúčastnili jsme se  několika soutěží v  okolí: v  Tlučné 
13.  5. s  družstvem mladších žáků, ve  Zbůchu 17.  6.  
Memoriálu J. Motyčky a v září Zbůšské osmy, kde jsme 
startovali se  všemi družstvy. Mladší žáci, doplnění 
přípravkou, 24. 6. dobře odběhli závody v Líních. V ten 
samý den se ženy zúčastnily nočních závodů ve Starém 
Sedle. Nejlepším výkonem našich žen bylo 1. místo 
v kategorii a celkové vítězství na Zbůšské osmě. 

Uspořádali jsme několik brigád na  přípravu dřeva 
na  otop, opravu laviček z hřiště, postavení přístřešku 
na  dřevo atd. Jménem výboru SDH tímto všem 
zúčastněným děkuji. Děti oslavily svůj svátek, 
Mezinárodní den dětí, soutěžemi na  hřišti, zmrzlinou 
a  táborákem. V  neděli 3.  12. jsme u  hasičárny 
slavnostně rozsvítili vánoční stromek a  na sobotu 
9.  12.  jsme pro děti přichystali Mikulášskou nadílku 
s diskotékou a večer zábavu pro dospělé. Děti budou 
mít i vánoční posezení. Po  silvestrovské oslavě se  již 
tradičně sejdeme na  Novoročním pochodu, abychom 
tradičně přivítali nový rok 2024. 

Za SDH Červený Újezd vám přeji šťastné a veselé 
Vánoce a do  nového roku hodně zdraví, štěstí 
a pracovních úspěchů.                              Pavla Spillerová

Z činnosti SDH Červený Újezd Světlo z  Betléma  
Jeden ze symbolů 

Vánoc, betlémské 
světlo, si můžete 
také letos odnést 
do  svých domovů. 
Bude  se   vydávat 
na  Štědrý den od 
15:30 do 16:30 hodin  
u  k a p l i č k y n a  
náměstí ve Zbůchu 
a od 16 do 17 hodin 
t a k é u  k a p l i čk y 
v Červeném Újezdě.     

    
Ivana Vanková      

Čertův Mlýn oslavil 40 let 
Letní dětský tábor Čertův Mlýn letos oslavil  

40.  sezónu. Za  tu dobu jím prošlo několik generací 
dětí a dnes s námi jezdí i děti někdejších účastníků. 

Tábor se  dříve konal na  přehradě Hracholusky; 
od roku 1983 jsme se usadili v areálu na louce u řeky 
Úhlavky nedaleko Kladrub u  Stříbra. A  i když je 
organizátorem tábora MO Českého rybářského svazu 
v Líních, není naší hlavní náplní jen rybařina. Děti si 
užijí spoustu her, soutěží, závodů a nechybí ani výlet 
nebo diskotéka. Doplňujeme vybavení tábora včetně 
sportovního náčiní a  snažíme se zajistit táborníkům  
stále větší komfort. 

To se daří hlavně díky sponzorům - obcím Zbůch, 
Líně a městu Nýřany. I cenu stále držíme na přijatelné 
výši - letos to byly 4000 Kč. Pořádáme vždy jeden běh, 
ve 4.  a 5.  prázdninový týden. Poslední dva roky 
se  tábora účastní kolem 30 dětí. V lednu jezdíme na 
též oblíbený čtyřdenní lyžařský výlet do  Hojsovy 
Stráže na chatu Šumava. 

Zvu všechny děti, které chtějí zažít dobrodružství 
v přírodě: přijďte mezi nás!

      Luděk Štengl, hlavní vedoucí 

foto Ing. Jiří Hájek
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Přivítali jsme dalších 24 nových občánků 

Starosta Zbůchu Ing. Dušan Duchek 24.  října slavnostně přivítal na obecním úřadě těchto 24 nových občánků 
(dvanáct dívek a stejný počet chlapců): 
Marii Šteklovou, Elisu Starou, Veroniku Chovancovou, Sophii Grossberger, Annu Poláčkovou, Emu Krausovou, 
Natálii Duškovou, Lilianu Veselou, Marii Wagnerovou, Terezu Hnízdilovou, Victorii Miu Žigovou, Annu 
Staňkovou, Michaila Vakhruseva, Jana Raunera, Josefa Šlaufa, Matyáše Dvořáka, Štěpána Feitla, Tobiase Kupku, 
Daniela Hluškevyče, Maxmiliána Mattase, Matěje Tlustého, Sebastiana Kadlece, Antonína Blaňára a  Dominika 
Sedláčka.     foto: Ing. Jiří Hájek 
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Milí sousedé, je nám ctí a radostí uzavřít s vámi další 
rok naší činnosti. Událo se toho v něm mnoho...

Společně jsme se potkávali na Masopustu, Rodinném  
dni, oslavách Velikonoc a 770  let obce nebo na 
Adventním věncování. Mohli jste si s  námi vytvořit 
různé výrobky v  našich dílničkách nebo si nechat 
namalovat obličej. S celou rodinou jste si procházeli naše 
stezky, a  ať to byla ta Tříkrálová nebo Andělská, vždy 
jsme se  s vámi rádi viděli. Společně jsme nezapomněli 
ani na naše tradiční charitativní akce, při kterých jsme 
naběhali nějaké ty kilometry pro dobrou věc, ušili 
oblečení pro nedonošené děti nebo posbírali spoustu 
krabic od  bot. Nejen s  vašimi dětmi jsme se potkávali 
na  našich kurzech a  kroužcích nebo na  příměstských 
táborech. V  naší dětské skupině Zbůšská liščata jsme 
v  září přivítali nové dětičky a  začali si užívat podzim 
a zimu v tom nejhezčím duchu. 

A co pro vás chystáme v příštím roce? 
Hned v  lednu by měla přijít Tříkrálová stezka, 

v únoru si projdeme Zbůch s masopustním průvodem 
nebo se proběhneme při Charitativním valentýnském 
srandaběhu. Potkáme se  na Ekostezce skřítka 
Pořádníčka nebo při Rodinném dni. Jelikož jsme získali 
licenci na  Smyslohraní, budeme vám ho určitě 
přibližovat jak ve  formě workshopů, tak i  různých 
dalších aktivit. Druhou půlku roku budeme věnovat 
například Dni s IZS, Šití pro Nedoklubko, sbírce Krabice 
od bot nebo Andělské stezce. 

Za celý tým ImPerfect vám přeji klidné prožití 
vánočních svátků, mnoho úspěchů v novém roce a co 
nejčastější úsměv na tváři. 

Ing. Martina Macáková

Potřebujete poradit 
s energetickými dotacemi?  

Stále tápete v  aktuálních dotacích na  energetické 
úspory, zateplení a  fotovoltaiku? Obraťte se 
na  certifikované poradce Místní akční skupiny 
Radbuza, kteří vám bezplatně pomohou nejen při 
výběru vhodné dotace, ale i  se  samotným podáním 
žádosti. Rádi vám poradí, jak nenaletět podvodným 
firmám a jak nejlépe využít peníze získané z dotace. 
Kontakty: 
Nová zelená úsporám Light: Ing. Jan Bostl, nzul@mas-
radbuza.cz, 725 909 836. 
Oprav dům po  babičce, Nová zelená úsporám – Pro 
rodinné domy, Nová zelená úsporám – Pro Bytové 
domy a  SVJ, Kotlíkové dotace: Ing. Andrea 
Kubernátová, kubernatova@mas-radbuza.cz , 
602 405 576. 

Ing. Václav Kubernát, manažer MAS Radbuza 
www.mas-radbuza.cz

Spolek ImPerfect  
Na jaře nás opět čeká řada společných akcí

Uklízejte po svých psech!  
Řada občanů si na  obecním úřadě stále stěžuje na  

neuklizené psí výkaly na zelených plochách a v ulicích 
obce. Proto znovu prosíme majitele psů: uklízení 
hovínek po  vašich čtyřnohých kamarádech patří 
k  vašim povinnostem, není to úkolem nikoho jiného, 
ani pracovníků obecního hospodářského dvora!     (ph)

mailto:nzul@mas-radbuza.cz
mailto:nzul@mas-radbuza.cz
mailto:kubernatova@mas-radbuza.cz
http://www.mas-radbuza.cz
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Dámský spolek Jo Akcičky pro vás i  ve  druhém 
pololetí právě končícího roku naplánoval a uskutečnil 
zajímavé akce. 

Bohužel, náš ples jsme nemohly uspořádat vzhledem 
k  aktuálním změnám v  užívání prostor kulturního 
domu Baník. Spolupráce s  ostatními spolky 
a  organizacemi v  obci nás vždy těší a  je pro nás 
přínosná. Pokud se  jedná o  akce s dětmi, rády s  nimi 
zažíváme jejich radost a úspěchy. A právě o tom je vždy 
Školní akademie! Proto jsme v  červnu jejím 
organizátorům již tradičně pomohly a  zapojily se  do 
přípravy a prodeje občerstvení. V září jsme se namísto 
pořádání Sousedského dne přidaly k  týmu pracovníků 
obce, kteří pro vás organizovali velkou oslavu k 
770.  výročí od  první písemné zmínky o  naší obci. 
Doufáme, že jsme tím i  my přispěly k  celkovému 
skvělému dojmu, který tato akce vyvolala. I  letos jsme 
vás, občany, požádaly o spolupráci při výzdobě našeho 
náměstí s podzimní tématikou a byly jsme velmi mile 
překvapené vaší reakcí. Zejména děti přispěly krásnými 
vlastnoručně vyrobenými dekoracemi a  naše náměstí 
se  tak na dva týdny stalo hezkým místem k  zastavení 
a navození atmosféry Halloweenu. Všem, kdo přispěli 
svým dílem, moc děkujeme a  doufáme, že nám 
pomůžete vytvořit krásné náměstí s  touto tématikou 
i  příští rok. Děkujeme pracovníkům hospodářského 
dvora za  jejich pomoc při realizaci a firmě H.B. Textilie, 
bez jejichž sponzorské pomoci bychom vůbec 
nedokázaly některé nápady realizovat. 

Snažíme se  reagovat na  vaše přání a  podněty, proto 
jsme letos do  naší Slavnosti světýlek spojené 
s  Ohňovou show a  lampionovým průvodem přidaly 
i  Strašidelnou stezku. Na to, abychom dokázaly 
pořádané akce uskutečnit v námi požadovaném rozsahu 
a kvalitě, nás není vždy početně dost. Proto mezi sebou 
rády uvítáme nově příchozí členky a  členy, kteří by 
se  chtěli zapojit do  činnosti našeho spolku. Zatím 
se  snažíme doplňovat náš tým z  řad rodinných 
příslušníků či kamarádů. Chci jim touto cestou 
poděkovat za  jejich čas a  nezištnou pomoc, moc si jí 
vážíme i  proto, že mnohdy nemístná kritika se  jich 
dotýká více než nás, členek spolku, které jsme už 
patřičně zocelené. Také už dobře víme, že se  nelze 
zavděčit všem. Je velká škoda, že si někteří návštěvníci 
našich akcí neuvědomují, že svou kritikou mohou 
někoho odradit od  další dobrovolné a  smysluplné 
činnosti pro ostatní, a  to nás velmi mrzí! Poslední akcí 
letošního roku byl pro nás v sobotu 2. prosince Vánoční 
jarmark se  slavnostním rozsvícením vánočního stromu 
na  zbůšském náměstí. Tentokrát jsme ji pro vás 
připravily s podtitulem „Hvězdné Vánoce“. Věřím, že 

jste si všichni tu kouzelnou předvánoční atmosféru, 
kterou tato akce vždy má, plně vychutnali. 

Do nového roku vám přejeme pevné zdraví, radost 
a  pocit štěstí v  kruhu vašich blízkých. Doufám, že 
se  spolu setkáme na  některé z  akcí, které pro vás 
chystáme. Šťastný a požehnaný rok 2024 všem! 

Anna Tormová 

Sledujte také naši vývěsku a Facebook!

Jo Akcičky uvítají nové posily

Školní akademie

Slavnost světýlek 

Halloween na náměstí
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Podnikatelé si musí řešit 
svůj odpad sami 

Znovu upozorňujeme všechny podnikatele 
a  živnostníky, že nesmí využívat obecní systém 
odpadového hospodářství. Ten je určen pouze pro 
občany – nepodnikající fyzické osoby. 

Firmy a  podnikatelé (včetně majitelů ubytoven) jsou 
povinni zajistit si vlastní soustřeďování, skladování, 
odvoz a  likvidaci směsného komunálního odpadu 
i tříděných odpadů (plasty, papír, sklo, kovy, biologický 
odpad), vznikajících při jejich podnikatelské činnosti 
(Zákon o odpadech č. 541/2020 Sb. z 1. 12. 2020, § 62). 
Směsný komunální odpad ani tříděné odpady 
z  podnikatelských provozoven nesmějí odkládat 
do  popelnic a  kontejnerů občanů a  obecních objektů, 
do barevných nádob na tříděný odpad ani do sběrného 
dvora. Obecní úřad má právo dodržování zákona 
kontrolovat a v  případě zjištěných nedostatků může 
udělit finanční pokutu až do výše 300 000 Kč. 

Za nepořádek u popelnic 
hrozí pokuta  

U  černých popelnic 
a  kontejnerů na  směsný 
k o m u n á l n í o d p a d 
vzniká často nepořádek, 
z a p ř í č i n ě n ý j e j i c h 
přeplňováním. 

Někteř í občané s i 
ve  snaze ušetřit peníze 
objednávají nedostatečnou kapacitu sběrných nádob, ze 
kterých pak padají odpadky a papíry, které vítr roznáší 
po obci. 

Svozová firma tyto odpadky neuklidí a  není to ani 
povinností pracovníků hospodářského dvora obce. 

Upozorňujeme proto občany, že opakuj í c í 
se  nepořádek kolem popelnic a  kontejnerů budeme 
předávat k  řešení přestupkové komisi obecního 
zastupitelstva, která je oprávněna i  k uložení finanční 
pokuty. 

Tuky a oleje nepatří 
do domovních odpadů  
Vážení spoluobčané, 
prosíme vás, abyste nevylévali tuky a  oleje 
do domovních odpadů, ale shromažďovali je například 
do PET lahví a ty pak odevzdávali do sběrného dvora. 
Tyto mastné látky naprosto zbytečně ucpávají 
kanalizaci a poškozují životní prostředí. 
Také připomínáme, že kovy můžete vhazovat do všech 
žlutých kontejnerů na plasty. 
Děkujeme! 

stránku připravil Petr Holub

Změna provozní doby sběrného dvora  
LISTOPAD AŽ ÚNOR:                     BŘEZEN AŽ ŘÍJEN:  

den v týdnu dopoledne odpoledne

úterý 8,00 - 12,00  13,30 - 17,00

čtvrtek -------  13,30 - 17,00

sobota  8,00 - 13,00

neděle a svátky zavřeno zavřeno

den v týdnu dopoledne odpoledne

úterý 8,00 - 12,00  14,00 - 18,00

čtvrtek -------  14,00 - 18,00

sobota  8,00 - 12,00

neděle a svátky zavřeno zavřeno

 Sběrný dvůr o Vánocích:  
čtvrtek 21. 12.:  13,30 -17,00 
sobota 23. 12.:   ZAVŘENO (dovolená) 
úterý 26. 12.:     ZAVŘENO (svátek) 
čtvrtek 28. 12.:  8,00 - 12,00 + 13,30 -17,00 
sobota 30. 12.:   ZAVŘENO (inventura) 

• Odpady p ř i j ímáme pouze od  fyz ických 
nepodnikajících osob s  trvalým bydlištěm v  obci. 
Od  ostatních občanů, firem a  živnostníků žádné 
odpady nepřijímáme, a to ani za finanční úhradu! 
•  Veškerý odpad přijímáme zdarma, u stavební suti 
však pouze do  limitu 200  kg na  rok a  občana (cca 
jeden přívěsný vozík za osobní auto) 

Odpadové hospodářství 
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Naše základní škola během školního roku 
připravuje pro své žáky řadu různých sportovních, 
kulturních i  dalších akcí. Děti při nich poznávají 
kulturní bohatství a  zažívají dobrodružství, zábavu 
i soutěživost.

 Akce přinášejí inspirující zážitky, podporují kreativitu, 
týmovou práci a zdravý životní styl. Napomáhají také 
k navazování přátelských vazeb a utužování kolektivu. 

Páťáci si vyzkoušeli varhany v katedrále  
První takovou akcí byl již tradiční orientační běh. 

Naším závazkem je klást důraz na  budování fyzické 
kondice, mentální síly a  schopnosti se  rozhodovat. 
Zářijové počasí nám přálo, tudíž žáci ve  smíšených 
skupinkách mohli plnit v terénu úkoly zaměřené hlavně 
na spolupráci a koordinaci. 

Protože se  covidové období negativně podepsalo 
na  kondici populace, včetně našich žáků, využili jsme 
v loňském školním roce výzvu sportovního centra Area 
D  a zapojili se  do projektu, jehož účelem je podnítit 
zájem o sportovní aktivity. Po kladné odezvě od našich 

žáků jsme se  letos rozhodli akci zopakovat. Během 
dopoledne se  děti postupně vystřídaly na  stanovištích 
s  ukázkami různých sportů, které jim nejsme schopni 
ve škole nabídnout. 

Pod vedením profesionálních trenérů děti rozvíjely 
koordinaci na opičí dráze v ninja zóně, během tréninku 
bojových sportů se  musely podřídit disciplíně 
a  pracovaly zejména na  hbitosti, ke  zklidnění se  učily 
využívat prvků jógy a  svoji náladu, vytrvalost 

Základní škola Zbůch 

Školní akce přinášejí dětem poučení i zábavu 

Varhany v katedrále sv. Bartoloměje

Cvičení jógy

Ninja zóna
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a  rovnováhu podpořily na  trampolínách, prolézačkách 
a skluzavkách. 

V  říjnu se 5.  třída vydala do  Plzně na  prohlídku 
zrekonstruovaných varhan katedrály sv. Bartoloměje 
na  náměstí Republiky. Varhany se 4000 píšťalami si 
 zájemci mohli dokonce sami vyzkoušet.

Výstavu ovoce a zeleniny v KD v Nýřanech obohatili 
žáci 3.A výtvarnými pracemi se  zahrádkářskou 
tematikou. Práce vznikly pod vedením třídní učitelky, 
která je sama zahrádkářkou. 

Devátou třídu čeká důležitý životní krok  
První den nového školního roku patřil již tradičně 

nejen prvňáčkům, ale i žákům 9. třídy, kteří jako správní 
„mazáci“ doprovodili své nejmladší spolužáky při jejich 
první cestě po areálu školy. 

V pátek 8. září se žáci osmých tříd vypravili se svými 
učitelkami do  Plzně, kde se  zapojili do  Dnů vědy 
a  techniky. Mohli nejen žasnout nad tím, co se  děje 
ve vesmíru, co umí moderní technologie nebo jak vzniká 
energie, ale zároveň si spoustu pokusů a  technologií 
přímo na náměstí Republiky vyzkoušet. 

Deváťáky letos čeká důležitý životní krok, výběr 
střední školy. Snažíme se  jim v průběhu školního roku 
ukázat možnosti studia, které mají. 

V  září jsme navštívili Střední školu informatiky 
a  služeb v  Plzni. Škola patří k  těm žádaným a  její 
studenti (mnohdy naši bývalí žáci) představili 
případným zájemcům obory, které lze na škole studovat. 

V  říjnu si žáci „posvítili“ na  budoucnost v  areálu 
DEPO 2015. Prezentovalo se  zde přes třicet středních 
škol z Plzeňského kraje a týmy kariérních poradců byly 
připraveny poradit, poskytnout radu i nasměrovat. 

Adaptační víkend utužil vzájemné vztahy  
Šesťáci absolvovali adaptační víkend, v jehož rámci si 

prostřednictvím různých aktivit a  her upevnili vztahy 
v  kolektivu a  navázali kontakt se  svojí novou třídní 
učitelkou. Děti ve škole i spaly, což dodalo celé události 
i punc dobrodružství. Některé akce chystají nejen učitelé 
pro žáky, ale i  žáci pro sebe navzájem. Tak jako 
například Halloween, jehož organizace se ujala 9. třída. 

Na právě probíhající výstavě betlémů v chotěšovském 
klášteře naši žáci prezentují svá keramická díla, 
na kterých horlivě pracovali. Přijďte se s námi vánočně 
naladit a podpořit mladé umělce! 

Tým ZŠ Zbůch vám přeje pohodové prožití 
vánočních svátků a hodně zdraví a štěstí v novém roce.      

Adaptační víkend 6. třídy

SŠ informatiky a služeb
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Dvanáctiletá Natálie Lengyelová ze Zbůchu tancuje 
třetím rokem v  plzeňské taneční skupině Spider 
Dance Company, pro níž byla letošní sezóna velice 
úspěšná. 

Byl to sice rok plný emocí, nervozity, stresu, radosti 
a  pláče, ale vše nakonec přineslo své ovoce. 
Choreografie s názvem „Hele, kominickej!“ znamenala 
několik medailí a úspěchů: tituly Mistryň ČR v základní 
lize Great Freestyle (tento titul byl obhájen z roku 2022) 
a 2. Vicemistryň ČR v  Profi Show Great Freestylu. 
Přinesla rovněž vítězství v  soutěži "PUMA BEST 
DANCE TALENT“, spojené s televizním natáčením. 

Na základě výše uvedených výsledků byla taneční 
skupina Spider Dance Company nominována 
na  ocenění „Perla Plzeňského kraje“, jehož vyhlášení 
se  konalo 22.  října na  Nové scéně Divadla J. K. Tyla 
v Plzni. Nominace byla proměněna ve vítězství a tak si 
holky převzaly uměleckou Cenu hejtmana Plzeňského 
kraje za rok 2023 v oboru Street formace. 

S k v ě l á t a n e č n í s e z ó n a b y l a z a k o n č e n a 
25.10.  na  Mistrovství světa v  Polsku, kam se  Natálie 
spolu s  dalš í „zbůšačkou“ Editou Frýzovou 
kvalifikovala v roce 2022. Mistrovství se konalo v městě 
Kielce, kde holky reprezentovaly ve  dvojicích Českou 
republiku a rozhodně neudělaly ostudu. Umístily se na 
93.  místě ze 124 dvojic, a  hlavně nabraly spoustu 
zkušeností z mezinárodní soutěže. 

Děkuji trenérkám Magdaléně Majerové a  Hedvice 
Majerové za skvělou sezónu, a hlavně za jejich skvělý 

přístup k  dětem. Výkony, které děti předvádějí, jsou 
především jejich zásluha. 

Bohuslava Lengyelová 

V  červnu 2023 zahájil ve  Zbůchu činnost spolek 
KARATEDO KODIAK, zaměřující se na olympijské 
karate a sebeobranu. 

O d  z á ř í 
p r o b í h a j í 
tréninky dětí 
každé pondělí 
a  středu od 
1 6 . 3 0 d o 
1 7 . 3 0  h o d . 
v  tě locvičně 
základní školy. 
T r é n i n k y 
vedou trenéři, 
kteří se  karate 
věnují desítky 

let – Mgr. Jan Kaše, držitel 2. danu a trenérské licence 

2.  třídy, Ing. Jiří Súkeník, držitel 1. danu a  Ing. Ivana 
Bečková, držitelka 3. kyu a trenérské licence 3. třídy. 

Jejich cílem je umožnit dětem rozvíjet sportovní 
aktivity zaměřené na  karate a  sebeobranu. Posilovat 
jejich fyzickou kondici, obratnost a  rychlost, vytvořit 
tým pro účast na krajských i  republikových soutěžích 
karate, podporovat u dětí zdravý životní styl bez drog, 
cigaret a  alkoholu, posilovat jejich sebevědomí 
a  schopnost bránit se  proti šikaně a  také je učit úctě 
k ostatním lidem, vstřícnosti a ochotě pomoci druhým. 
„Nechceme vychovávat agresory, ale sportovce, kteří 
se agresorům ubrání. Proto je pro nás karate sportem, 
který přispívá k  celkovému rozvoji, učí nás 
sebeovládání, kázni, ale také úctě a  respektování 
ostatních lidí; je zkrátka naší životní cestou,“ uvádí 
se na www.karatekodiak.cz. 

Mgr. Jan Kaše

Moderní tanec 

Úspěšná sezóna pavoučích tanečnic

Karate a sebeobranu učí ve Zbůchu zkušení trenéři

Natálie Lengyelová (vlevo) a Edita Frýzová na MS v Polsku

http://www.karatekodiak.cz
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Koncem listopadu se v Plzni konaly krajské přebory 
staršího žactva a  dorostu. Mladí plavci z  Plavecké 
akademie Zbůch vylovili z  bazénu na  Slovanech 15 
zlatých, 17 stříbrných a 14 bronzových medailí. 

P l z eň s k é z á v o d y b y l y z á ro v eň k v a l i fi k a c í 
na  mistrovství ČR staršího žactva, které se  koná 
ve  dnech 9.  a 10.  prosince v  Jihlavě. Naši akademici 
předvedli v  Plzni parádní výkony s  mnoha osobními 
rekordy. Z jednotlivců lze vyzdvihnout nadějné kvarteto 
chlapců ve  složení Alexander Beran, Vilém Hanzel, 
Adam Potůček a  Vojtěch Muchka, kteří se  v  Jihlavě 
mohou stát mistry ČR v  obou štafetách (4x50 m  volný 
způsob a 4x50 m polohový závod) a překonat aktuální 
rekordy staršího žactva. 

Úspěšný Maribor 
Už v  červenci se  konal 
ve  slovinském Mariboru 
Evropský olympijský 
festival mládeže (EYOF), 
kde náš Jan Foltýn (*2008) 
vybojoval 3. místo ve své 
o b l í b e n é d i s c i p l í n ě 
50 m volný způsob v čase 
23:09. Jen dvě desetiny 
sekundy ho přitom dělily 

od  stříbrné medaile a  pouhé dvě setiny od  překonání 

českého juniorského rekordu (23:07). To vše stihl hned 
ve své první sezoně v kategorii juniorů. Před sebou má 
ještě další tři roky v  této kategorii a my věříme, že již 
příští rok rekord ČR překoná. Honzovi gratulujeme 
k  předvedeným výkonům a  vynikající reprezentaci 
České republiky a Plavecké akademie Zbůch. 

Další EYOF se  bude konat za  dva roky ve  Skopje, 
hlavním městě Severní Makedonie. Bohužel, těchto her 
se  již Honza zúčastnit nemůže, nicméně máme v  naší 
akademii čtyři další plavce, kteří by nás tam mohli dobře 
reprezentovat. Budeme jim držet palce. 

Václav Čermák

V  jarním čísle zpravodaje jsme 
psali o  přestupu Davida Kastena 
(*2015) z Baníku Zbůch do Viktorie 
Plzeň . Toto lé to přestoupi l i 
do  plzeňské Viktorky hned dva 
další malí fotbalisté TJ Baník 
Zbůch! 

Prvním z  nich je Oleksandr 
Teplyy (*2014), který s  fotbalem 
začínal u nás v  červnu 2022. 
Viktorka s i ho vyhlédla j iž 
na  podzim toho roku a  Saša hrál 
pak střídavě za  místní i  plzeňský 
klub. Přestup proběhl letos v létě. 

Druhým hráčem je Michal 
Kapoun (*2016). I ten u nás začínal 
minulý rok. Letos v  kvě tnu 
se  zúčastnil náboru Viktorie, která 

s i h o j a k o j e d i n é h o v y b r a l a 
do kategorie hráčů U8. 
Oběma hochům přejeme další 
fotbalové úspěchy. Jejich přestupy 
bereme také jako ocenění práce 
trenérů a  vedení klubu, ať už 
na  hřišti, tak mimo něj (nábory, 
soustředění, doprava na  zápasy, 
spolupráce s  jinými kluby). Snažíme 
se  jít s  trendy, trenéři se  vzdělávají 
dle certifikací FAČR pro práci 
s  mládeží. Věřím, že k nám tyto  
úspěchy přilákají další fotbalové 
talenty. V  naší předpřípravce (děti 
do šesti let) máme dnes 22 hráčů! 

Za TJ Baník Zbůch 
Michal Kapoun

 trenér mladší přípravky

Plavecká akademie Zbůch 

46 medailí z plzeňského bazénu 

Další malí fotbalisté přestoupili do Viktorie Plzeň 

M. Kapoun
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Unikátní expozice betlémů bude otevřena od začátku adventu až do Tří králů, tedy do 6. ledna 2024. K vidění 
je tu mimo jiné betlém, který se  do kláštera vrací po téměř 100  letech, i  řada betlémů vyrobených dětmi 
ze základních a mateřských škol ze Stodska a Nýřanska; jednou z nich je i ZŠ Zbůch. 

Všichni návštěvníci budou moct hlasovat o nejhezčí betlém. Autoři a autorky vítězných děl budou odměněni 
hodnotnými cenami. Výstavu pořádá MAS Radbuza v rámci projektu Místní akční plány SO ORP Nýřany. 

Zuzana Štychová, MAS Radbuza, z.s.

Tip na vánoční a novoroční výlet: 

Navštivte výstavu betlémů v Chotěšově

http://funprint.eu
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